

Le viscéral et le transcendantal. Préliminaires phénoménologiques sur la frontière.

Pablo Posada Varela. Bergische Universität Wuppertal – Université Paris – Sorbonne
pabloposadavarela@gmail.com

Resumé

Nous entamons notre travail par une réflexion sur la frontière dans le sens le plus large du terme, mais aussi dans le sens le plus concret: la frontière chez le vivant, puis chez l'animal et, finalement, chez l'humain. Ces deux derniers cas mettent en lumière une non coïncidence entre un dedans que nous appelons «viscéral» et un dedans «transcendantal». Cette dépendance non coïncidente entre le dedans transcendantal et le dedans viscéral complexifie chez l'animal mais surtout chez l'être humain la question de la frontière, tout comme celle du dedans et du dehors.

Mots-clefs

Facticité transcendantale, Territoire, Filtre, Peau, Phénoménologie, Milieu interne, Membrane, R. Debray, E. Husserl, D. W. Winnicott

The visceral and the transcendental. Preliminary phenomenological reflections on borders and frontiers

Abstract

We begin our work with a reflection on borders in its broader sense, which also happens to be its most concrete signification: the border or the frontier among the living beings in general, then by the animals and, finally, in the precise case of human beings. These two last instances show a fundamental non-coincidence between an inner space or interiority that we shall call “visceral”, and a “transcendental” interiority. Such a non-coincident dependence between the transcendental and the visceral enhances dramatically the complexity of the border (and, consequently, the relations between the inner and the outer environment) both by the animals and by the human beings.

357

Keywords

Transcendental facticity, Territory, Filter, Skin, Phenomenology, Internal environment, Membrane, D. W. Winnicott, E. Husserl, R. Debray

Diciembre
2017